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Arrival of participants of pre Symposium Excursion A

Заезд участников Симпозиума для участия в экскурсии (A)

23 – 26 Aug (23 – 26 августа)

Symposium Ecursion A
Экскурсия в пойму Оби (Рамсарское угодье «Верхнее Двуобье», Елизаровский заказник). Посещение пойменных болот и водно-болотных угодий в районе слияния рек Оби и Иртыша (3-х дневная).
Travel with bus to the Ramsar site “Verkhnee Dvuobie” and protected area “Elizarovskiy Zakaznik” in Ob floodplain downstream of Khanty-Mansiysk
26 Aug (26 августа) 

Заезд и регистрация участников совещания (по месту расселения)

Arrival and registration of participants of Symposium
27августа
9:00 – 10:00 

Регистрация участников Симпозиума в фойе 3 корпуса ЮГУ.

Registration of Symposium participants in 3rd building of Yugra State University (YuSU)
10:00 – 13:00

10:00. Открытие симпозиума. 

10:00. Opening of the indoor part of the Symposium meeting.
Вступительное слово председателя совещания, академика РАН  Э.С. Вомперского (институт лесоведения, Москва).

Официальные приветствия участников Симпозиума.

Opening address of chairman of Symposium, Vompersky E.S., the academician of Russian Academy of Science (Forest Institute RAS, Moscow)

Официальные приветствия участников Симпозиума.
10:30 

Пленарные доклады

Plenary session
Сирин А.А., Минаева Т.Ю. Болота России сегодня: состояние, учет, использование и охрана.

Sirin A.A., Minaeva T.Yu. Peat lands of Russia today: state, registration use and protection.

Вомперский С.Э. Методология и проблемы современного торфонакопления.

Vomperskiy S.E. Methodology and problems of modern peat accumulation.
Bleuten W. Накапливают ли Западно-Сибирские болота атмосферный углерод сдерживая потепление климата?

Bleuten W. Do Western Siberian mires sequestrate atmospheric carbon and feed back climate warming?

Величко А.А. (Институт географии РАН, Москва, Россия) Инвентаризация запасов углерода в болотах Западной Сибири на основе ГИС высокого разрешения.
Velichko A.A. (Institute of Geography RAS, Moscow, Russia) A high-resolution GIS-based inventory of the West Siberian peat carbon pool.

Лапшина Е.Д., Филиппов И.В., В. Блойтен. Классификация болотных ландшафтов для целей оценки газовых потоков с болот северной части Западной Сибири.
Lapshina E.D. Filippov I.V., Bleuten W. Classification of mire landscapes for estimation of carbon cycling of peatlands of Northern West Siberia.
Clymo R., Bryant C. L. Распространение и массовый поток газов торфа и расторгнутого органического углерода в глубокой поднятой трясине

Clymo R., Bryant C. L. Diffusion and mass flow of peat gases and dissolved organic carbon in a deep raised bog.
Семенова Н.М., Лапшина Е.Д. Болота Западной Сибири как объекты международной охраны. 

Semenova N.M., Lapshina E.D. Mires of West Siberia as objects of international protection.

Discussion of bench reports
13:00 – 14:30
Lunch

14:30 – 18:00

Заседания секций
Sessions section
28 августа
Excursion B

Однодневная экскурсия в 60 км от Ханты-Мансийска. 

Посещение типичной для среднетаежной зоны Западной Сибири олиготрофной озерно-болотной системы в районе Приобского месторождения.
One-day Excursion 60 km to the east from Khanty-Mansysk
Visiting the oligotrophic lake-bog system in the “Priobskoe” area typical for Middle Taiga zone of Western Siberia. 

27августа

14:30 – 17:30

29августа

9:00 – 13:00, 14:30 – 16:00 

Заседание секций
Sessions section
Секция 1. Палеоэкология и современная динамика болот Северных регионов
Section 1. Paleo-ecology, actual bog ecosystem dynamics of Northern regions

Тимирева С.Н., Величко А.А. Позднеледниковая пустыня на территории Западно-Сибирской равнины.

Timireva S.N., Velichko A.A. Last Glacial desert on the territory of West Siberian plain.
Oksanen Р Развитие заболоченных мест начиная с Последнего Ледникового Максимума

Oksanen Р. Evolution of wetlands since the Last Glacial Maximum.

Блоиз Розмари, Дэйл Х.витт Инициирование и раннее развитие арктических заболоченных мест
Bloise Rosemary, Dale H.Vitt. Initiation and early development of boreal wetlands.

Панова Н.К., Антипина Т.Г. Динамика растительности голоцина и наклон трясины торфа Подполярного и Полярных Уральских гор.

Panova N.K., Antipin Т.G Holocene vegetation dynamics and peat bog slope of the Sub-polar and Polar-Ural mountains.
Прейс Ю.И. Региональные особенности болотообразовательного процесса в условиях континентального климата.

Preis Yu.I. Regional features of paludification process in continental climate conditions.
Кирпотин С.Н., Полищук Ю.М., Н.А. Брыскина. Нарушение эндогенной циклической сукцессии развития плоскобугристого болотного комплекса в результате термокарста в субарктике (по данным космического мониторинга).

Kirpotin S.N., Polishchuk Yu.M., Bryskina N.A. Endogene distortion of cyclic succession developments in flat palså- marsh complex as a result of enhanced thermokarst in the subarctic region of Siberia in connection with global climate warming proved with satellite images.
Макаренко Г.Л. О геологической природе залежей верховых сфагновых болот таежной зоны.

Makarenko G.L. The geological nature of peat deposits of raised Sphagnum bogs of the Taiga zone.

Юрковская Т.К. Пространственно-временные взаимоотношения болот и лесов в таежных экосистемах.

Yurkovskaya T.K. Spatio-temporal relations of bogs and forests in taiga ecosystems.
Стендовые
Poster
Хазина И.В. Ландшафтно-климатические изменения на юго-востоке Западной Сибири в голоцене.

Khasina I.V. Landscape-climatically changes on the south-east of West Siberia in Holocene. 

Борисова О.К., Зеликсон Э.М., Новенко Е.Ю. Условия развития болот Западной Сибири в позднеледниковье и голоцене (по палинологическим данным) 
Borisov О.К., Zelikson E.M., Novenko E.J. Conditions of development of bogs of Western Siberia in позднеледниковье and Holocene (on palaeo-geological data)

Zurek S., Balwierz Z., Forysiak J., Kittel P., Kloss M., Lamentowicz M., Pawіowski D., Twardy J. Происхождение и развитие торфяника Zabieniec около Лодзя

Zurek S., Balwierz Z., Forysiak J., Kittel P., Kloss M., Lamentowicz M., Pawіowski D., Twardy J. Genesis and evolution of Zabieniec peatland near Lodz

Прейс Ю.И., Бобров В.А., Шарапова Т.А., Сороковенко О.Р. Современная аккумуляция торфа на болотах южнотаежной подзоны Западной Сибири.

Preis Yu.I., Bobrov V.A., Sharapova T.A., Sorokovenko O.R. Actual peat accumulation on the bogs of South Taiga zone of West Siberia. 

Панов В.В. Ботанический состав отложений торфа вблизи п. Ямбург Тазовского полуострова.
Panov V.V. Botanical (plant remains) composition of peat deposits near to Yumburg settlement on the Tazovskiy peninsula.
Быкова О.В. Болотные экосистемы Западной Сибири.

Bykova O.V. Bog ecosystems of West Siberia.

Секция 2. Экология болот и их роль в сохранении биологического разнообразия

Section 2. Mire ecology and conservation
Гончарова Н.Н. Особенности структуры растительности мезотрофных болот на юго-западе республики КОМИ и их картографирование.


Goncharova N.N. Features and structure of mesotrophic bog vegetation in the southwestern part of Komi Republic and their mapping

Shaw J. Биогеография и развитие рода Сфагнум.
Shaw J. Biogeography and evolution of Sphagnum.

Пименов А.В., Седельникова Т.С. Биоразнообразие хвойных на болотах Западной Сибири.


Pimenov A.V., Sedelnikova T.S.  Biodiversity of conifers on bogs of Western Siberia.
Мигалина С.В Структурная адаптация белых берез (Betula pendula Roth и Betula pubescens Ehrh.) к северному климату

Migalina S.V. Structural adaptations of white birches (Betula pendula Roth and Betula pubescens Ehrh.) to Northern climate.

Bailey M Мониторинг растительности болот и видов растений в Уэльсе, Великобритания
Bailey M. Monitoring of mire vegetation & species in Wales, UK

Molenda T., Rzetala М. Роль антропогенных болот в сохранении биологического разнообразия.
Molenda T., Rzetala M. The role of anthropogenic bogs in preserving biodiversity.
Маслов Б.С. Гидрогеологические условия и водное питание болот.

Maslov B.S. Hydro-geological conditions and water feed of bogs.
Omote J. Растительность ключевых рек, вода и химия почвы в Mt. Фиджи


Omote J. Spring water River Vegetation and Water and Soil Chemistry in the Mt. Fiji

Schouwenaars J. События в гидрологическом исследовании для восстановления болот, иллюстрированного для Fochteloerveen в Нидерландах в период 1975-2005

Schouwenaars J. Developments in hydrological research for bog restoration illustrated for the Fochteloerveen in the Netherlands in the period 1975-2005

Duinen van G.-J., Leivits A., Timm T., Brock A.M.T., Verberk W.C.E.P., Zhuge Y., Esselink H. Rewetting поднятых трясин реабилитирует водное бесхарактерное разнообразие? Сравнительное исследование между неповрежденным, ухудшенный, и повторно смачивало поднятые трясины в Эстонии и Нидерландах.

Duinen van G.-J., Leivits A., Timm T., Brock A.M.T., Verberk W.C.E.P., Zhuge Y., Esselink H. Does rewetting of raised bogs rehabilitate aquatic invertebrate diversity? A comparative study between intact, degraded, and rewetted raised bogs in Estonia and the Netherlands.

Esselink H., Wilco C.E.P. Verberk, G.J. van Duinen. Важность разнородности ландшафта для разнообразия животных в управлении восстановления болота.

Esselink H., Wilco C.E.P. Verberk, G.J. van Duinen. The importance of landscape heterogeneity for animal diversity in mire restoration management.

Стендовые / Posters
Лапшина Е.Д., Филиппов И.В. Ландшафтно-экологическия классификация болот в районе высотной вышки  Зотино (Приенисейская  часть средней тайги Западной Сибири)

Lapshina E.D., Filippov I.V. Landscape-ecological mire classification on the territory of Siberian High Tower footprint near Zotino (Yenissey adjacent part of Middle Taiga of West Siberia).

Коркин С.Е. Болотные комплексы территории Природного парка «Сибирские Увалы».

Korkin S.E. Mire complexes of Natural Park “Sibirskie Uvaly”.

Ивченко Т.Г. Структурная организация болотных сообществ Национального парка «Зюраткуль» (Южный Урал).

Ivchenko T.G. Structural organization of mire communities in the National Park “Zyuratkul” (South Ural).

Кукуричкин Г. М. Растительность и редкие виды на болотах северо-востока Югры.


Kukurichkin G.M. Vegetation and rare species on the bogs in the North-East of Yugra Region.
Лапшина Е.Д., Филиппов И.В., Филиппова Н.В., Мульдияров Е.Я. Флора и растительность болот Природного парка «Кондинские озера»

Lapshina E.D., Filippov I.V., Filippova N.V., Mouldiyarov E.Ya. Flora and vegetation of Nature Park “Kondinskie ozera”

Shaw B. Испытание различий разновидностей в peatmosses использование микроспутниковых маркеров
Shaw B. Testing species differences in peatmosses using microsatellite markers.

Ricca М. Развитие polyploidy в Сфагнуме, подв соответствии комплекс
Ricca M. Evolution of polyploidy in Sphagnum, subsecundum complex.

Петрова И.В., Санников С.Н. (Ботанический сад УО РАН, Екатеринбург, Россия). Генетическая дифференциация суходольных и болотных популяций сосны обыкновенной в Западной Сибири.


Petrova I.V., Sannikov S.N. Genetic differentiation of upland and mire populations of Scotch pine in West Siberia.

Bragg O. Применение русского языка приближается к пониманию eco-гидрологии болота в Шотландии.

Bragg O. Applying Russian approaches to understanding mire eco-hydrology in Scotland.

Бафкова I., Stíbal F., Loskotová E. Экология и восстановление высушенных болот в Национальном Парке Sumava (Чешская республика, Центральная Европа)

Bufkova I., Stíbal F., Loskotová E. Ecology and restoration of drained mires in the Sumava National Park (Czech Republic, Central Europe)

Зайцева О.А. Особенности зарастания выработанных участков болота Васильевский мох.


Zayitseva O.A. Overgrowing peculiarity of worked-out deposit sites of the bog “Vasilievskiy Mokh”

Головченко А.И., Инишева Л.И. Микробиологический мониторинг болотных экосистем Западной Сибири.


Golovchenko A.I., Inisheva L.I. Microbiological monitoring of Western Siberian bog ecosystems.
Сивков Ю.В. Мониторинг физических свойств Западно-Сибирских торфяников.

Sivkov Yu.V. Monitoring of physical properties of West Siberian peatlands.

Головацкая Е.А., Ляпина Е.Е., Прейс Ю.И. Содержание и распределение ртути в Западно-Сибирских торфяных болотах. 


Golovatskaya E.A., Lyapina E.E., Preis Yu.I. Distribution and speciation of mercury in the Western - Siberian peat bogs
Секция 3. Биологическая продуктивность и накопление углерода 

Section 3. Primary production and carbon accumulation
Ефремов С.П. Экспериментальная диагностика торфонакопления и трансформация органического вещества в лесоболотных экосистемах Западной Сибири.

Efremov S.P. Experimental diagnostics of peat accumulation and transformation of organic matter in bog-forest ecosystems of Western Siberia.
Головацкая Е.А. Биологическая продуктивность олиготрофных и евтрофных болот  Западной Сибири.

Golovatskaya E.A. Biological efficiency oligotrophic and eutrophic bogs of Western Siberia.
Косых Н.П. Продуктивность сфагновых мхов в болотных экосистемах Западной Сибири.


Kosykh N.P. Production efficiency of Sphagnum mosses in bog ecosystems of Western Siberia.
Миронычева-Токарева Н.П. Динамика накопления углерода кустарничковым ярусом в болотных экосистемах таежной зоны.

Mironycheva-Tokoreva N.P. Dynamics of carbon accumulation in dwarf shrubs layer of  bog ecosystems of the Taiga zone.
Паршина Е.К. Динамика разложения мхов в болотах таежной зоны.


Parshina E.K. Dynamics of decomposition of mosses in bogs of the Taiga zone

Городницкая И.Д. Сорокин Н.Д., Трусова М.Ю. Микробиологическая трансформация углерода в лесоболотных почвах Западной Сибири.

Gorodnitskaya I.D., Sorokin N.D., Trusova M.Yu. Microbiological transformation of carbon in forestbog soils of Western Siberia.

Комиссаров И.Д., Сартаков М.П., Миронов А.А. Гумификация как фактор консервации органического вещества в болотных экосистемах.


Komissarov I.D., Sartakov M.P., Mironov A.A. Humification as the factor of preservation of organic substance in bog ecosystems.
Дергачева М.И., Потапова С. С. Изменение гумусовой составляющей низинных торфов во времени.

Dergacheva M.I., Potapova S.S. Temporal changes of humic components in lowland peat. 
Стендовые доклады / Posters
Головацкая Е. А., Веретенникова Е.Э. Углерод в болотных водах.
Golovatskaya E.A., Veretennikova E.E. Carbon in bog water.

Иванова Е.С., Харанжевская Ю.А. Анализ содержания органических веществ в болотных водах верхового болота.


Ivanova E.S., Kharanzhevskaya Yu.A. Analyses of the content of organic matter in bog waters of a raised bog.

Коронатова Н.Г Разложение торфа в экосистемах трясины болота Bakchar, Южной Тайги

Koranatova N.G. Peat decomposition in bog ecosystems of the Bakchar mire, Southern Taiga.

Шибарева С.В.Запасы углерода в подстилках лесных экосистем Сибири.


Tchibareva S.V. Carbon stored in dead wood of Siberian ecosystems

Волкова Е.М. Депонирование и эмиссия углерода в болотах лесостепной зоны (Тульская область).


Volkova E.M. Accumulation and emission of carbon in bogs of Forest-Steppe zone (Tulskaya oblast).

Махатков И. Д., Косых Н.П., Романцев С.А. Запасы фитомассы и годичная продукция верховых болот средней тайги (Институт почвоведения и агрохимии СО РАН, Новосибирск, Россия).
Makhatkov I.D., Slanting N ., Роmаnchev S.A.Stock фитомассы and year production of riding bogs of an average taiga (Institute of soil science and agrochemistry of the Siberian Branch of the Russian Academy of Science, Novosibirsk, Russia).
Махатков И,Д., Гуцу А.В., Мозалевский О.В. Запасы и первичная продукция древостоев на оставленных карьерах грунта в условиях северной тайги Западной Сибири.
Makhatkov I.D., Gutsu A.V., Мозалевский O.V.Stock and primary production of forest stands on left карьерах a ground in conditions of northern taiga of Western Siberia

Бахнов В.К. Роль болотного почвообразования в процессе формирования наземных растений (Институт почвоведения и агрохимии СО РАН, Новосибирск, Россия).

Bakhnov Vladimir K. Role of bog pedogenesis in the process of ground-based plant species forming (Institute of soil and agro chemistry, SB RAS, Novosibirsk, Russia).

Устинов М.Т., Глистин М.В., Казанцев В.А., Магаева Л.А. Методология мониторинга почв ресурсодобывающих территорий.
Ustinov M.T., Glistin M.V., Kazantsev V.A., Маgаеvа L.A. Methodolog of monitoring почв ресурсодобывающих territories.

Секция 4. Газовые потоки в цикле углерода болотных экосистем

Section 4. Carbon gas fluxes
Peregon A.M., Maksiyutov S.S., Volosnikova Т. Западная сибирская карта типологии заболоченного места газа следа плавит и материальные запасы биомассы
Перегон А.М., Максютов Ш.Ш., Волосникова Т. Western Siberian wetland typology map of trace gas flux and biomass inventories.

Naumov A.V., Huttunen J.TRepo., M.E., Chichulin A.V., Peregon A.M, Filippov I., Lapshina E.D., Martikainen P.J., Bleuten W Западные сибирские торфяники: сравнительное исследование эмиссии газа оранжереи в Средней Тайге и Тундре леса климатические проводимости

Naumov A.V., Huttunen J.TRepo., M.E., Chichulin A.V., Peregon A.M, Filippov I., Lapshina E.D., Martikainen P.J., Bleuten W. West Siberian peatlands: comparative study of greenhouse gas emission  in Middle Taiga and Forest-Tundra climatic conductions.

Панов В.В. Особенности газонакопления в торфяной залежи естественных и  самовосстанавливающихся выработанных торфяных болот 


Panov V.V. Features of gas accumulation in a peat deposit of the natural and self-recovering produced peat bogs. 
Шнырев Н.А. Оценка эмиссии метана болотами Западной Сибири.


Shnyrev N.A. Estimation of methane emission by bogs of Western Siberia.

Глаголев М.В. База данных по эмиссии СН4 почвами России.


Glagolev M.V. A database of CH4 emission of Russian soils.

Kutzbach L Экологические средства управления обмена CO2 арктическим торфяником на микроучастке и масштабе экосистемы, Salmisuo, Финляндии

Kutzbach L. Environmental controls of CO2 exchange of a boreal peatland on micro-site and ecosystem scale, Salmisuo, Finland
Головацкая Е.А., Дюкарев Е.А. Интесивность продуцированияСО2 сфагновыми торфянниками в нативных условиях.

Golovatskaya E.A., Dyukarev E.A. Intensity of СО2 production by sphagnum bogs in natural conditions.

Круглый стол. 

Оценка антропогенного воздействия нефтегазового комплекса на болота и современные технологии их рекультивации

Round table 
Estimation of the vulnerability of bog ecosystems to anthropogenic activities related to oil-and-gas production and transportation activities and on recultivation/remediation technologies 

Цель – Стратегия охраны торфяных болот в условиях интенсивной хозяйственной деятельности

Задачи:

1. Выявление последствий строительства на торфяных болотах объектов нефтегазодобычи.

2. Оценка эффективности технологий восстановления нефтезагрязненного болотного биоценоза.

3. Эколого-экономическая оценка торфяных болот.

4. Разработка рекомендаций по разумному использованию торфяных болот с учетом их текущего и перспективного состояния.

Основные выступления по темам:
Introduction paper presentations:

Лопатин К. И., Толстограй В. И. (СибНИПИРП). Рациональное природопользование, ресурсосберегающее проектирование и экологическая безопасность при нефтепромысловом обустройстве на болотах Результаты инвентаризации торфяного фонда ХМАО-Югры.

Женихов Ю.Н., Суворов, В.И. Толстограй В.И. (СибНИПИРП, ТГТУ). Технологии восстановления нефтезагрязненных болот  и использование торфа для целей рекультивации.

Ямпольский А.Л., Панов В.В. (Гипроторф, ТГТУ). Эколого-экономическая оценка ресурсно-функционального потенциала торфяных болот.

Выступления:

Бурмистрова Т.И., Алексеева Н.Н., Стахина Л.Д. Перспективы использования торфа для ликвидации разливов нефти на воде и почве.

Perspectives to use peat for remediation of oil spills on water and land.
Панов В.В., Суворов В.И., Женихов Ю.Н., Лопатин К.И., Толстограй В.И. Оценка нефтеемкости деятельного слоя торфяных болот.

Estimation of oil adsorption capacity of an active layer of peat.

Карпенко Л.В. Состояние болотных экосистем в зоне техногенных воздействий.
Karpenko L.V. Condition of mire ecosystems within the industrial influence zone.
Лебедев Ю.В. Эколого-экономическая оценка заболоченных лесов.

Lebedev Yu.V. Ecologically-economical estimation of paludified forests.
Беспалова Т.Л., Н.Н. Коротких. Сохранение болотных комплексов на территории природного парка «Кондинские озера» в условиях техногенного воздействия (освоения нефтяного месторождения)

Bespalova T.L., Korotkikh N.N. Protection of bog complexes on the territory of Nature Park “Kondinskie ozera” in condition of man-caused impact 
Обсуждение проблемы антропогенного воздействия нефтегазового-комплекса на болота Западной Сибири и путей ее решения. 

Обмен опытом.

Discussion of a problem of human influence of an oil-and-gas industry on bogs of Western Siberia and ways of its (her) decision. 

Exchange of experience.

29 августа
16:00

Пленарное заседание
Plenary Session

Заключительное заседание совещания 

Выступления председателей секций. Общая дискуссия.

Final session of indoor part of the symposium 

Performances (Statements) by section chairmen. General discussion

Обсуждение стендовых докладов.


Discussion of bench reports.

Принятие резолюции.


Acceptance of the resolution.  

29 августа, 18:00

Conference diner

30 августа – 2 сентября 

Экскурсия в Природный парк «Кондинские озера» в 350 км к западу от Ханты-Мансийска (4-х дневная). 

Посещение основных типов переходных мохово-травяных, мохово-осоковых и низинных лесных болот средней тайги Западной Сибири.

Description of Excursions.

symposium excursion A
24 – 26 августа

Экскурсия в пойму Оби (Елизаровский заказник). Посещение пойменных болот и водно-болотных угодий в районе слияния рек Оби и Иртыша (3-х дневная).

Travel with bus to the national park “Elizarovskiy Park” in Ob floodplain downstream of Khanty-Mansiysk. 

1st day: travel by bus

2nd + 3rd (AM) day by small boats through the floodplain with several stops to study the different floodplain types and inundated bogs. 

Area:

Marginal and central parts of the 40-50 km wide floodplain downstream of the confluence of Ob and Irtysch rivers. Levees, backswamps, and bogs on terrace remains in the floodplain.

Topics: 

Vegetation and soils of floodplain, erosion and sedimentation processes, hydrology & flood frequency, floodplain protection (nature conservation)

Accomodation: tents & simple field homes

Additional necessary: sleeping bag

Costs: 

Mid symposium Excursion B

28 августа
Однодневная экскурсия в 60 км от Ханты-Мансийска. 

Посещение типичной для среднетаежной зоны Западной Сибири олиготрофной озерно-болотной системы в районе Приобского месторождения.
One-day excursion to ” Kukuskina bog”
Visiting typical for среднетаежной zones of Western Siberia oligotrophic lake-marsh system in the “Priobskogo” area. 

Bus trip to key area ‘Kukushkina bog’ and walk through the bog-fen complex, with lunch at a lake margin 

Area:

Oligotrophic bog-lake complex 60 km East of Khanty-Mansiysk. The area comprises 0mbrotrophic raised bogs, 

ridge-hollow complexes with hollows of sedge lawn type with and without lakes of 10-200 m in diameter, 

mesotrophic throughflow fens 

minerotrophic throughflow fens 

deciduous forests along peatland brooks

mixed forests on mineral islands and upland

Topics:

Vegetation of mire types, peat accumulation, carbon cycling, peatland hydrology

Costs:

Symposium excursion C
30 августа – 2 сентября 
Экскурсия в Природный парк «Кондинские озера» в 350 км к западу от Ханты-Мансийска (4-х дневная). 

Посещение основных типов переходных мохово-травяных, мохово-осоковых и низинных лесных болот средней тайги Западной Сибири

4 Day excursion in Natural park of "lake Kondinskie" 350 km West of Khanty-Mansiysk. 
Visiting of the basic types transitive мохово-grassy, мохово-sedgy and низинных wood bogs of an average taiga of Western Siberia

Travel by bus to Nature conservation area “Kondinskaya”. Local transportation by all terrain bus and boat 

Area: Located 350 km (5 hrs travel) West of Khanty-Mansiysk. 

Mesotrophic transitional bog and fen complexes in sequences from lakes to forested mire types.. These types represent 10-15% of the Southern and Middle Taiga Zone peatland mires. Different mire types (5) , present in the Park will be visited during the excursion 

Topics:

Vegetation of mire types, peatland hydrology, nature protection in Oil-gas exploration area.

Accomodation in Landscape Park facilities

Additional necessary: sleeping bag 

Costs:  

For all excursions:

Bring protection for insects, rubber boats, rain protection
